

**Association européenne des
Anciens Parlementaires**

—
**European Association of
Former Parliamentarians**



FP-AP
SECRETARIAT

Place de la Nation, 1
BE - 1009 Bruxelles

MULTITUDE OF CRISIS

Europe and the whole world are confronted with a multitude of crises and conflicts. On behalf of its approximately 11,000 members, the European Association of Former Parliamentarians from the Council of Europe member states is calling on parliaments, governments and international organizations to urgently develop strategies and actions to find a way out of this situation.

For two years, Putin's Russia has been waging a merciless war against Ukraine, attacking more and more civilian targets, infrastructure, homes and civilians, including many children. In addition, thousands of Ukrainian children were removed from their parents and taken to Russia in blatant violation of international law.

We were shocked by the news of the death of Russian dissident Aleksej Navalny in a notorious Russian prison camp. A representative of the opposition was silenced. We condemn this crime without reservation.

Children are also the defenseless victims of Israel's fight against the terrorist organization Hamas in Gaza. Israel undoubtedly has the right to self-defense, which after the barbarity of October 7th includes eliminating terrorists. However, Israel also has an obligation to adhere to the principle of proportionality and to ensure basic services for the population.

Following the war started by Azerbaijan in Upper Karabakh we ask that the displacement of the Armenian population

MULTITUDE DE CRISES

L'Europe et le monde entier sont confrontés à une multitude de crises et de conflits. Au nom de ses quelque 11 000 membres, l'Association européenne des anciens parlementaires des États membres du Conseil de l'Europe appelle les parlements, les gouvernements et les organisations internationales à développer des stratégies et des actions pour sortir de cette situation.

Depuis deux ans, la Russie de Poutine mène une guerre sans merci contre l'Ukraine, attaquant de plus en plus de cibles civiles, d'infrastructures, d'habitations et de civils, dont de nombreux enfants. En outre, des milliers d'enfants ukrainiens ont été retirés à leurs parents et emmenés en Russie, en violation flagrante du droit international.

Nous avons été choqués par l'annonce de la mort du dissident russe Aleksej Navalny dans un camp de prisonniers russe notoire. Un représentant de l'opposition a été réduit au silence. Nous condamnons ce crime sans réserve.

Les enfants sont également les victimes sans défense de la lutte menée par Israël contre l'organisation terroriste Hamas à Gaza. Israël a sans aucun doute le droit à la légitime défense, ce qui, après la barbarie du 7 octobre, inclut l'élimination des terroristes. Toutefois, Israël a également l'obligation de respecter le principe de proportionnalité et de garantir des services de base à la population.

Suite à la guerre déclenchée par l'Azerbaïdjan au Haut-Karabach nous demandons que le déplacement de ses

stops and that the Armenian population which had to flee is able to come back to their country without being troubled or threatened.

habitants arméniens cesse et que ceux déjà chassés puissent réintégrer leur pays sans être inquiétés ou menacés.

The news from Sudan is also alarming, where the military conflict by the army and armed militias is forcing millions of people to flee and claiming hundreds of lives every day.

Les nouvelles du Soudan sont également alarmantes, où le conflit militaire entre l'armée et les milices armées contraint des millions de personnes à fuir et fait des centaines de morts chaque jour.

Unfortunately, these are not all cases of systematic violations of international law, human rights and human dignity. We call on the international community, the Council of Europe, the OSCE and the United Nations to use all their possibilities to bring a more just and peaceful world.

Malheureusement, il ne s'agit pas de tous les cas de violations systématiques du droit international, des droits de l'homme et de la dignité humaine. Nous appelons la communauté internationale, le Conseil de l'Europe, l'OSCE et les Nations Unies à utiliser toutes leurs possibilités pour créer un monde plus juste et plus pacifique,

FP-AP, Paris, 23/02/2024